



JOURNAL OF MEDICAL INFORMATION

医学信息

YIXUE XINXI

ISSN 1006-1959

CN 61-1278/R

中外文核心期刊查询系统收录期刊
CNKI 中国学术期刊网络出版总库收录期刊
中国核心期刊（遴选）数据库收录期刊
中国学术期刊综合评价数据库统计源期刊
中国期刊全文数据库全文收录期刊
万方数据数字化期刊群收录期刊
RCCSE 中文学术期刊
中文科技期刊数据库全文收录期刊
中文生物医学期刊文献数据库—CMCC 收录期刊

3/6
月期

2023年第36卷(半月刊)

陕西省文博生物信息工程研究所 主管主办



官方微博公众号



1987年创刊(总581期)

Founded in 1987 (total 581)

第36卷

Volume 36

2023年3月15日出版

Published in Mar.15,2023

主管主办 Competent Organizer

陕西省文博生物信息工程研究所
Shaanxi Province Institute of Wenbo Bioinformatics
Engineering

编辑出版 Editing

《医学信息》编辑部
Editorial Department of *Journal of Medical Information*

主编 Chief Editor

樊代明
FAN Dai-ming

执行主编 Executive Editor

韩维栋
HAN Wei-dong

副主编 Deputy Editor

洪 专 袁勇贵 郭树章
HONG Zhan YUAN Yong-gui GUO Shu-zhang
卫克文 苏晓清 于 勤
WEI Ke-wen SU Xiao-qing YU Qin
杜立学
DU Li-xue

常务副主编·编辑部主任

Executive Deputy Editor·Managing Director

申 磊
SHEN Lei

责任编辑 Responsible Editor

高红转 肖婷婷
GE Hong-zhuan XIAO Ting-ting

美术编辑 Art Editor

高雨晨
GAO Yu-chen

微信公众号 WeChat Official Account

yxxxxbjb

网 址 Website

www.yixuexinxi.cn

广告发布登记编号

Advertisement Registration Number
61010220190007

期刊运营 Journal Operation

陕西《医学信息》杂志社有限责任公司
Shaanxi *Journal of Medical Information* Magazine Co., Ltd.

目 次

Contents

生物信息学 Bioinformatics

基于生物信息学分析肝细胞癌中 lncRNA–miRNA–mRNA 的调控网络

..... 张 政, 卢鸿健, 李明慧, 等(1)

Analysis of lncRNA –miRNA –mRNA Regulatory Network in Hepatocellular

Carcinoma Based on Bioinformatics

..... ZHANG Zheng, LU Hong-jian, LI Ming-hui, et al.

基于生物信息学分析胰岛素分泌细胞诱导过程中 miRNA–mRNA 调控网络

..... 王 涛, 侯润博, 潘 鑫(8)

Bioinformatics –based Analysis of miRNA –mRNA Regulatory Network During

Induction of Insulin–secreting Cells WANG Tao, HOU Run-bo, PAN Xin

中医药信息学 Traditional Chinese Medicine Informatics

基于网络药理学与 GEO 基因芯片探讨四君子汤与痛泻要方“同病异治”腹泻

型肠易激综合征的作用机制 于官正, 李 鸿, 涂 星(14)

Explore the Mechanism of Sijunzi Decoction and Tongxieyaofang for " Same

Disease with Different Treatments" of Diarrhea Predominant –irritable Bowel

Syndrome Based on Network Pharmacology and GEO Gene Chip

..... YU Guan-zheng, LI Hong, TU Xing

印 刷 Printing

西安盛景印务有限公司

Xi'an Shengjing Printing Co., Ltd.

发 行 Issued

中国邮政集团公司陕西省报刊发行局

China Post Group Shaanxi Newspapers and Periodicals

Emitting Office

订 阅 Order

全国各地邮政局 邮发代号 :52-98

Post Office Subscription Code:52-98

社 址 Address

陕西省西安市曲江新区雁翔路 3001 号

旺座曲江 H 座 11805 室

Room 11805, Block H, Wangzuo Qujiang, 3001 Yanxiang Road, Qujiang New District, Xi'an, Shaanxi, China

电 话 Tel

+86-29-82213414 82628305

标准刊号 Standard Serial Number

ISSN 1006-1959
CN 61-1278/R

©2023 年版权归《医学信息》编辑部所有

本刊刊出的所有文章不代表本刊编委会观点。如无特殊说明,一律视为作者同意授权本刊及网络合作媒体进行电子版信息传播。如有印刷装帧问题请及时联系编辑部调换。

In © 2023, the copyright belongs to the editorial department of *Journal of Medical Information*.

All articles published in this journal do not represent the views of the editorial board of this journal. If there are no special instructions, it shall be deemed that the author agrees to authorize this journal and online cooperative media to disseminate electronic information. If you have any printing problems, please contact the editorial department for replacement.

愿 景

打造世界领先的医学科技期刊

Wish

To Create a World-leading
Medical Science Journal

使 命

让作者得到满意的服务
让读者获得有价值的信息

Mission

Make the Author Get a Satisfactory Service
Let the Reader Get Valuable Information

价 值 观

乐观 真诚 进取 奉献
学习 认真 迅速 做到

Values

Optimism Sincerity Action Dedication
Study Earnestness Speed Efficiency

基于病案分析陆曙教授使用越鞠丸治疗心血管疾病的药物加减及合方

规律 赵佳婧,陆 曙,彭 健(20)

Based on the Case Analysis on the Rules of Drug Addition and Subtraction

and Combined Prescription of Professor LU Shu's Yueju Pills in the Treatment

of Cardiovascular Diseases ZHAO Jia-jing,LU Shu,PENG Jian

医学数据科学 Medical Data Science

基于 CiteSpace 新型冠状病毒感染相关心理研究的可视化分析

..... 唐 玲,万 欢,刘小芸,等(25)

Visual Analysis of Psychological Research Related to Novel Coronavirus

Infection Based on CiteSpace

..... TANG Ling,WAN Huan,LIU Xiao-yun,et al.

基于文献计量学的 CICARE 沟通模式在我国的研究进展分析

..... 杨育春,陶 然,王石坤,等(31)

Analysis of the Research Progress of CICARE Communication Mode in China

Based on Bibliometrics

..... YANG Yu-chun,TAO Ran,WANG Shi-kun,et al.

基于 Web of Science 数据库对肝脏类器官相关文献的计量学分析

..... 徐晓冬,徐 放,李 彬(35)

Bibliometric Analysis of Literature Related to Liver Organoids Based on the

Web of Science Database

..... XU Xiao-dong,XU Fang,LI Bin

卫生管理信息学 Health Management Informatics

碳中和背景下人工智能在医院供应链管理的应用 张 舒(41)

Application of Artificial Intelligence in Hospital Supply Chain Management

Under the Background of Carbon Neutrality ZHANG Shu

基于大数据的知识管理助力查新行业创新发展 赵晓东,李向黎,刘玉华,等(46)

Knowledge Management Based on Big Data Helps the Innovation and Development of Novelty Retrieval Industry

..... ZHAO Xiao-dong,LI Xiang-li,LIU Yu-hua,et al.

基于 CHS-DRG 分组的某三甲综合医院 QY 病案分析 黎芳铃(50)

Analysis of QY Medical Records in a Tertiary General Hospital Based on CHS-DRG Grouping LI Fang-ling

公共卫生信息学 Public Health Informatics

过敏性疾病患者血清过敏原检测结果及分析 张照亮(55)

Results and Analysis of Serum Allergen Detection in Patients with Allergic Diseases ZHANG Zhao-liang

2017-2021 年南通市某三甲医院住院费用变动分析 刘焰,卢萍萍(59)

Analysis of Changes in Hospitalization Expenses of a Tertiary Hospital in Nantong from 2017 to 2021 LIU Yan,LU Ping-ping

论著 Treatise

POD12 在血管免疫母性 T 细胞淋巴瘤中的预后意义 张琦,陈惠敏,马瑜晗,等(63)

The Prognostic Significance of POD12 in Angioimmunoblastic T-cell Lymphoma

..... ZHANG Qi,CHEN Hui-min,MA Yu-han,et al.

18 β -甘草次酸对失血性休克大鼠急性肺组织损伤及血气变化的影响 姜现瑞,张娟娟,王锦,等(67)

Effect of 18 β -glycyrrhetic Acid on Acute Lung Tissue Injury and Blood Gas Changes in Hemorrhagic Shock Rats

..... JIANG Xian-rui,ZHANG Juan-juan,WANG Jin,et al.

左归丸对慢性睡眠剥夺老年大鼠学习记忆及海马组织炎性因子的影响 刘家峰,胡金莲,张颖,等(73)

Effects of Zuogui Pill on Learning and Memory and Inflammatory Factors in Hippocampus of Elderly Rats with Chronic Sleep Deprivation LIU Jia-feng,HU Jin-lian,ZHANG Ying,et al.

右美托咪定缓解脓毒症引起的心脏功能障碍的机制研究 于杰,姚刚,赵岚,等(77)

Study on the Mechanism of Metomidate in Alleviating Cardiac Dysfunction Caused by Septicemia

..... YU Jie,YAO Gang,ZHAO Lan,et al.

经颅直流电刺激联合镜像疗法对脑卒中后非流利性失语患者的疗效观察 胡江波,陈姣姣,苏彩霞,等(81)

Observation on the Effect of Transcranial Direct Current Stimulation Combined with Mirror Therapy on Patients with Nonfluent Aphasia Output After Stroke HU Jiang-bo,CHEN Jiao-jiao,SU Cai-xia,et al.

CYP2C19 基因多态性与急性脑梗死及病灶面积的相关性 龚晓芹,钟平(85)

Correlation Between CYP2C19 Gene Polymorphism and Acute Cerebral Infarction and Lesion Size

..... GONG Xiao-qin,ZHONG Ping

输尿管镜 U100 激光碎石术和气压弹道碎石术治疗输尿管上段结石的疗效比较 覃庆平,文斌,王伟(89)

Comparison of the Efficacy of Ureteroscopic U100 Laser Lithotripsy and Pneumatic Lithotripsy in the Treatment of Upper Ureteral Calculi QIN Qing-ping,WEN Bin,WANG Wei

血清细胞质胸苷激酶对消化道肿瘤诊断价值分析 王政江,朱金红,王德霞,等(93)

Analysis of Diagnostic Value of Serum Thymidine Kinase 1 in Gastrointestinal Cancer

..... WANG Zheng-jiang,ZHU Jin-hong,WANG De-xia,et al.

小而密低密度脂蛋白胆固醇和低密度脂蛋白胆固醇联合检测在心血管疾病诊疗中的应用价值研究

..... 谢超,严良峰,徐细兰(97)

Application Value of Combined Detection of Small Dense Low-density Lipoprotein Cholesterol and Low-density Lipoprotein Cholesterol in the Diagnosis and Treatment of Cardiovascular Diseases XIE Chao,YAN Liang-feng,XU Xi-lan

蛋白 A 免疫吸附清除致敏肾移植受者 HLA 抗体的临床观察 董梅,顾云娜,李兴勤,等(101)

Clinical Observation of the Clearance of HLA Antibodies in Sensitized Renal Transplant Recipients by Protein A Immunoadsorption

..... DONG Mei,GU Yun-na,LI Xing-qin,et al.

经颅多普勒超声与头颅核磁检查对帕金森病患者的诊断价值 李函芮,秦丽微(106)

Diagnostic Value of Transcranial Doppler Ultrasound and Cranial Magnetic Resonance Imaging in Patients with Parkinson's Disease

..... LI Han-rui,QIN Li-wei

APOE 基因多态性与精神分裂症的相关性研究 邓顺顺,平军娇,章杰,等(110)

Study on the Correlation Between APOE Gene Polymorphism and Schizophrenia

..... DENG Shun-shun,PING Jun-jiao,ZHANG Jie,et al.

NLRP3 炎症小体基因在 HPV 感染子宫颈细胞中的表达差异研究 毛焕,潘建立,王长友(114)

Differential Expression of NLRP3 Inflammasome Gene in HPV-infected Cervical Cells

..... MAO Huan,PAN Jian-li,WANG Chang-you

- 近端胃癌根治术中行胃食管前壁吻合的疗效及对患者胃肠功能恢复的影响 万玉峰(120)
Effect of Gastroesophageal Anterior Wall Anastomosis in Radical Gastrectomy for Proximal Gastric Cancer and its Effect on the Recovery of Gastrointestinal Function WAN Yu-feng
- 慢性心力衰竭患者合并肝功能损伤的临床特征及危险因素分析 买吾拉江·马木提,苏比努尔·吐尔孙(124)
Clinical Characteristics and Risk Factors of Chronic Heart Failure Patients with Liver Function Injury
..... Maiwulajiang·Mamuti,Subinuer·Tuersun
- 脑卒中患者生存质量与伤残接受度、病耻感及自我效能的相关性 藏学敏,张亚军,汪张毅(128)
Correlation Between Quality of Life and Disability Acceptance,Stigma and Self-efficacy in Stroke Patients
..... ZANG Xue-min,ZHANG Ya-jun,WANG Zhang-yi
- GeneXpertMTB/RIF 对结核病的诊断价值及复治患者群体特征研究 刘乃刚,高迎春(134)
The Diagnostic Value of GeneXpertMTB/RIF in Tuberculosis and the Population Characteristics of Retreated Patients
..... LIU Nai-gang,GAO Ying-chun
- 腹腔镜胆囊切除术治疗急性胆囊炎并发胆结石患者的效果 陈晓东,乔阳波,周伟(139)
Effect of Laparoscopic Cholecystectomy on Patients with Acute Cholecystitis Complicated with Gallstones
..... CHEN Xiao-dong,QIAO Yang-bo,ZHOU Wei
- 布地奈德联合噻托溴铵治疗慢阻肺的效果及对 CRP、SaO₂、pH 水平的影响 王浩凌,李冬琼,吴旭,等(143)
Effect of Budesonide Combined with Tiotropium Bromide in the Treatment of Chronic Obstructive Pulmonary Disease and its Effect on CRP,SaO₂ and pH Levels WANG Hao-ling,LI Dong-qiong,WU Xu,*et al.*
- 盐酸氨溴索辅佐阿奇霉素治疗儿童肺炎支原体肺炎的疗效评价 温鑫,邓春(147)
Efficacy Evaluation of Ambroxol Hydrochloride Combined with Azithromycin in the Treatment of Mycoplasma Pneumoniae Pneumonia in Children WEN Xin,DENG Chun
- 丙戊酸钠联合富马酸喹硫平对双相情感障碍患者躁狂症状的影响 于京虎(150)
Effect of Sodium Valproate Combined with Quetiapine Fumarate on Manic Symptoms in Patients with Bipolar Disorder
..... YU Jing-hu
- 护理研究 Nursing Research**
- 以自我效能理论为基础的综合护理对乳腺癌患者心理弹性及生存质量的影响 顾柳芳(154)
Effect of Comprehensive Nursing Based on Self-efficacy Theory on Psychological Resilience and Quality of Life of Breast Cancer Patients GU Liu-fang

纽曼系统护理干预在良性甲状腺结节患者经乳晕入路腔镜甲状腺切除术围手术期中的应用 杨丹(157)

Application of Newman System Nursing Intervention in Perioperative Period of Endoscopic Thyroidectomy Via Areola Approach in Patients with Benign Thyroid Nodules YANG Dan

早期识别和强化吞咽训练护理在脑卒中后吞咽障碍患者中的应用效果 徐燕(160)

Application Effect of Early Identification and Intensive Swallowing Training Nursing in Patients with Dysphagia After Stroke XU Yan

袋鼠式护理对初产妇剖宫产术后子宫复旧和母乳喂养率的影响 肖琳玲,彭锦荣,罗丽,等(164)

Effect of Kangaroo Nursing on Uterine Involution and Breastfeeding Rate of Primipara After Cesarean Section XU Lin-ling,PENG Jin-rong,LUO Li,*et al.*

结构-过程-结果三维质控管理模式应用于手术室护理中对手术预后及并发症的影响 徐爽(168)

Effect of Structure-process-result Three-dimensional Quality Control Management Model on Surgical Prognosis and Complications in Operating Room Nursing XU Shuang

综述 Medical Informatics

重症发热伴血小板减少综合征临床特征研究 李春晶,刘庆华,全传松,等(172)

Study on Clinical Characteristics of Severe Fever with Thrombocytopenia Syndrome LI Chun-jing,LIU Qing-hua,QUAN Chuan-song,*et al.*

miRNA 在动脉粥样硬化中调控血管平滑肌细胞的研究进展 冯登,程鹏,王毅,等(176)

Research Progress of miRNA Regulating Vascular Smooth Muscle Cells in Atherosclerosis FENG Deng,CHENG Peng,WANG Yi,*et al.*

SWI 在脑胶质瘤诊断和治疗中的应用进展 张小芬,陆依娜,徐千惠,等(181)

Application Progress of SWI in Diagnosis and Treatment of Glioma ZHANG Xiao-fen,LU Yi-na,XU Qian-hui,*et al.*

精准肝切除时代下肝脏切面的选择 牟晓峰,王毅军(185)

Selection of Liver Section in the Era of Precise Hepatectomy MOU Xiao-feng,WANG Yi-jun

妊娠期糖尿病发病因素及其产科并发症研究 王翠静,朱艳红,刘凤芝(189)

Study on the Pathogenic Factors of Gestational Diabetes Mellitus and its Obstetric Complications WANG Cui-jing,ZHU Yan-hong,LIU Feng-zhi